
Der var flere interessante oplæg ved Fiskeriets Arbejdsmiljøråds seminar i Hvide Sande om sikkerhed. Her er det Bo Berggreen fra Søfartsstyrelsen, der har ordet.
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SIKKERHED

Redningsvesten og fald over bord-alarmen er ingen livsgaranti på havet
Af Svend Boye Thomsen

Hvis man tror, at alt er godt, når blot man anskaffer sig en redningsvest og en fald over bord-alarm, så tager man fejl. Sådan lød det fra teknisk undersøger
ved Havarikommissionen på seminar om sikkerhed

Selv om der sker markant færre ulykker i fiskeriet, end der gjorde for år tilbage, er det fortsat reglen snarere end undtagelsen, at der i løbet af et år er én eller flere
fiskere, der sætter livet til under fiskeri på havet.

Senest det skete var for et par måneder siden, da en fisker fra Varde-egnen druknede, efter han var faldet over bord fra sin garnbåd på Vesterhavet.

Den triste hændelse fik Fiskeriets Arbejdsmiljøråd til at invitere fiskere og andre med interesse for fiskeri til et seminar om sikkerhed på Fiskeriets Hus i Hvide Sande.

Her var der blandt andet fokus på brugen af redningsveste og fald over bord-alarmer, så man bedre kan holde sig oppe i vandet, og så man har mulighed for at tilkalde
hjælp, hvis man falder over bord.

Undgå ulykken
Men fokus på seminaret var først og fremmest på, hvordan man undgår selve det at falde over bord.

For hvis man falder i vandet, er hverken redningsvesten eller fald over bord-alarmen en garanti for, at man kommer levende i land.

Det blev især understreget i et oplæg af Morten Frederiksen, der er teknisk undersøger ved Havarikommissionen.

- Man kan ikke bare kravle op igen, hvis man falder over bord. Det er nærmest umuligt, og forholdene er ekstreme, når det er. Derfor handler det først og fremmest om
at undgå at komme i den situation, sagde Morten Frederiksen.

- Vi ved af erfaring, at ulykkerne især sker i godt vejr. For folk er mere opmærksomme i dårligt vejr. Jeg kan faktisk ikke huske en eneste dødsulykke, som er sket i
dårligt vejr, sagde han.

Morten Frederiksens oplæg gav anledning til en god debat om sikkerheden på især de små enmandsbetjente garnfartøjer.

Der var også et oplæg ved Bo Berggreen fra Søfartsstyrelsen, som fortalte om, hvordan man hos Søfartsstyrelsen forsøger at fokusere mere på dialog og rådgivning
end på gammeldags kontrol.

De erhvervsfiskere, som deltog i seminaret, var fra Hvide Sande, Thorsminde og Esbjerg.

Redningsveste
Derudover deltog blandt andre to repræsentanter fra Dansk Fritidsfiskerforbund.

Den ene af disse fortalte, at man i fritidsfiskerforbundet har haft held til at fremme brugen af redningsveste hos sine medlemmer. Det har man gjort ved at gøre brugen
af redningsvest til en betingelse for, at de pårørende kan få udbetalt en sum penge i forbindelse med dødsulykker.



Under den afsluttende debat blev der især udtryk håb om, at man snart vil lykkes med at udvikle en redningsvest, som er bedre egnet til garnfiskeri, end de
redningsveste der findes i dag.

- Vi kan godt blive enige om, at de redningsveste, vi har nu, ikke egner sig til garnfiskeri, medmindre man har en gummibluse uden på, men jeg holder nu alligevel på,
at man skal have en vest på og mulighed for at alarmere, hvis man falder over bord, sagde Thorsminde-fisker Kurt Madsen.


